

DR-911
-M32/7

Germanor

-PORTA-VEU DE L'AGRUPACIÓ CATALANO-MALLORQUINA

FUNDAT EL 15 D'AGOST DE L'ANY 1956 PEL Pvre. P ADROVER

— Redac. Resp.: Josep Martí (Avda. Gari Baldi 1667 - Tel. 2.96.93) — Juny - Juliol de 1957 — Any II — N° 9 — Montevideo

MENENDEZ PELAYO Y LA LLENGUA CATALANA

El dia 3 de novembre de 1956 s'ha complert el primer centenari de la naixença d'aquell insigne historiador de la literatura i de la cultura espanyola, que fou Don Marcelino Menéndez Pelayo. A tota Espanya s'han celebrat, durant aquest any, commemoracions més o menys solemnes d'aquesta egrègia figura. Per més d'un concepte, Catalunya té motius per a participar en tals commemoracions. Jo, que des dels meus primers anys d'estudiant vaig ésser lector i admirador de la seva obra, he creut que seria oportú oferir la meva cooperació a l'homenatge que se li tributa, exposant un tema que probablement romandria sense tractar: el de la relació de Menéndez Pelayo amb la nostra llengua.

Comencem per considerar que Menéndez Pelayo ha estat un dels pocs castellans que han estudiat a fons i han conegut prou el català per a poder parlar-ne amb autoritat. Ell va viure dos anys a Barcelona en pla d'estudiós; va assistir a les lliçons de Milà i Fontanals, el primer historiador de la nostra literatura antiga, i a les de Rubió i Ors, patriarca de la Renaixença; va conviure i discutir amb els joves intel·lectuals de Catalunya; va conèixer i tractar poetes renovadors com Mn. Verdaguer i en Costa i Llobera. Iluny de tenir devant el català una reacció de prevenció o de repugnància, va tenir-la de comprensió, de cordialitat i d'aprovació sincera i fins entusiasta. Es va adaptar a l'ambient literari barceloní i s'hi va trobar com el peix dins l'aigua; va llegir les obres dels autors de la Renaixença, les va valorar justament, i va profunditzar en l'estudi de la nostra llengua amb un criteri d'home de ciència i amb una ampla mirada de bon coneixement dels fets històrics que explicaven el fet diferencial.

Menéndez Pelayo proclamà sempre els grans beneficis que devia a l'escola barcelonina. Encara quatre anys avans de morir, en una semblança de Milà i Fontanals, des de la tribuna del nostre Ateneu, deia: "En esta escuela me educó principalmente, y, aunque la vida del hombre sea perpetua educación y otras muchas influencias hayan podido teñir con sus varios colores mi espíritu, que, a falta de otras condiciones, nunca ha dejado de ser indagador y curioso, mi primitivo fondo es el que debo a la antigua escuela de Barcelona, y creo que substancialmente no se ha modificado nunca".

Ben cert és que el magisteri de Milà i Fontanals i altres mestres catalans degué influir damunt l'esperit de Menéndez Pelayo; però no va ser una simple influència per suggestió del prestigi professoral, sino per una rigurosa disciplina bastida per bases científiques sólides. Per



LA DIRECTIVA
QUE DIRIJE
LOS
DESTINOS
DE LA
AGRUPACIÓ

La Agrupació ya tiene local

Como estaba previsto alcanzó gratos relieves la entrada a nuestra nueva sede y elecciones que tuvieron lugar el 30 de junio ppdo.

En primer lugar se dirigió a los presentes el Rdo. P. Adrover, quien con su cálida palabra nos deleitó una vez más, exhortando a todos, mallorquines y catalanes a unirnos en pro de la "Agrupación" y a concurrir a la sede donde se realizarán actos sociales, esperando recibir el apoyo hasta ahora prestado por todos los asociados. Finalmente se despidió de todos los presentes ya que desde aquel momento se limitaba a ser el asesor Religioso, dejando lo concerniente a organización en manos de las nuevas autoridades que serían electas.

A continuación el P. Adrover invitó al Vice-Presidente de la Junta saliente, Sr. Bmé Más Estrades a dirigir unas palabras, quien manifestó entre otras cosas que la misión de esta Junta había sido más bien representativa y que ahora daba paso a una nueva Junta de personas jóvenes y activas ya que cualquiera de las dos listas estaban integradas por personas competentes. Seguidamente efectuaron las elecciones ganando la lista N° 1 por la abrumadora mayoría de 66 votos contra 15.

Una vez terminado el escrutinio, a instancias del P. Adrover, el Sr. Francisco Ferrer Llull, Delegado de Cultura de la Junta anterior se refirió al nuevo acontecimiento: tenemos un local, dijo, que es la base fundamental para conocernos y agruparnos para exaltar las costumbres de nuestra tierra y para que así unidos viva-

mos en un ambiente de amistad y sana alegría. Una vez finalizada la disertación del Sr. Ferrer el Sr. Secretario de la nueva Junta fue presentando al público las autoridades que regirán los destinos de la "Agrupación".

Asesor Religioso:	Rdo. P. Adrover
Presidente:	Sr. Juan Jorba
Vice-Presidente:	Sr. Juan Juncadella
Secretario:	Sr. Antonio Más
Pro-Secretario:	Sr. Ramón Colomé
Tesorero:	Sr. Miguel Matas
Contador:	Sr. José M ^a Reig
Vocales:	Sr. Ramón Riera

Sr. Ricardo Marín	Sr. Antonio Gayá
Dir. folklore catalán:	Sr. José M ^a Baig
Dir. folklore mallorquí:	Sr. Benito Juan
Director escénico:	Sr. Francisco Oleo
Red. de "Germanor":	Sr. José Martí
Cronista oficial:	Sr. Bernardo Darder

Todas las personas que hicieron uso de la palabra igualmente que las nuevas autoridades fueron objeto de calurosas aclamaciones por parte del público asistente. Acto seguido y a petición del público, el Sr. Francisco Oleo recitó la poesía "Mallorca" recibiendo merecidos aplausos. Para cerrar brillantemente esta magnífica reunión se proyectó una interesante documental de Mallorca y Cataluña, cedida gentilmente por el matrimonio Moll-Codina, siendo muy del agrado de toda la concurrencia.

"REDRADA"

